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Referat 

1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsorden godkendt. 

 

2. Velkomst og præsentationsrunde 

Forperson Anna Sandberg bød velkommen til det første møde for 

Akademisk Råd i 2024. En særlig velkomst skulle lyde til de 

nyvalgte studenterrepræsentanter i Akademisk Råd. Herefter fulgte 

en kort præsentationsrunde. 



3. Valg af forperson jf. bilag 2 § 1 stk. 1 

Akademisk Råd valgte Anna Sandberg til forperson for Akademisk 

Råd i 2024. Rådet lykønskede Anna med valget. 

 

Rådet blev orienteret om rektoratets korrektion til hyrdebrevet om 

akademisk medbestemmelse. Uddannelses- og forskningsstyrelsen 

har afgjort, at det ikke er muligt at begrænse dekanernes adgang til 

formandskabet i de akademiske råd. Rektoratet har derfor bedt om, 

at der skal ses bort fra hyrdebrevets afsnit om de akademiske råd, i 

implementeringen af styrket akademisk medbestemmelse. 

 

4. Orientering om forretningsorden og årshjul 

Forperson Anna Sandberg præsenterede Akademisk Råds 

forretningsorden og årshjul. 

 

5. Valg af arbejdssprog jf. bilag 2 § 2 stk. 2 

Akademisk Råd vedtog, at rådets arbejdssprog i 2024 er dansk. 

 

Godkendte dagsordener og referater oversættes dog til engelsk, 

hvorefter de engelske dagsordener og referater offentliggøres på 

fakultetets hjemmeside. 

 

6. Orientering om rådets sammensætning i senatet 

Forperson Anna Sandberg orienterede om Akademisk Råds 

sammensætning og repræsentation i senatet i 2024. Professor Kim 

Ryholt og studieadministrativ medarbejder Ragnhild Filen Wangen 

er fortsat fakultetets medlemmer. Studenterrepræsentanterne i 

Akademisk Råd har valgt Anton Bjelke Clausen. Dekanen er født 

medlem. 

 

7. Udpegning af repræsentanter til det mødeforberedende udvalg jf. 

bilag 2 § 2. stk. 4. 

 

Det mødeforberedende udvalg indkaldes inden hvert møde til et 

møde, hvor dagsorden aftales. 

 

VIP-gruppen har inden drøftet og foretrukket, at VIP-forpersonen 

skal være VIP-repræsentant i udvalget udvalg. Rådets VIP- 

medlemmer udpegede Anna Sandberg. 

 

TAP-gruppen udpegede blandt rådets valgte observatører: Ragnhild 

Filen Wangen. 
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De studerende udpegede blandt rådets studentermedlemmer: Anton 

Bjelke Clausen. 

 

8. Udpegning af repræsentanter i skrivegruppen for fakultetets 

målplansarbejde 

 

Skrivegruppen for fakultetets målplansarbejde understøtter 

dekanatets skriftlige udformning af fakultetsmålplanen. Ud over 

dekanatet består skrivegruppen af en VIP, en TAP og en studerende 

udpeget af Akademisk Råd. 

 

VIP-gruppen udpegede: Anna Sandberg til deltagelse ved mødet d. 

27.2.2024 samt Sophie Wennerscheid til deltagelse ved 

skrivegruppens møde d. 10.4.2024. 

 

TAP-gruppen udpegede: Malthe Grindsted Ulrik 

STUD.-gruppen udpegede: Asger Vang Jørgensen 

9. Evaluering af arrangementet ”Akademisk Frihed: Forskning mellem 

frihed og sikkerhed” afholdt d. 6.2.24 

Forperson Anna Sandberg præsenterede punktet og resumerede 

arrangementets indhold. Herefter orienterede Anna rådet om, at der 

ved næste senatsmøde vil være en temadrøftelse om akademisk 

frihed på KU, fordi området fortsat er vigtigt og har stor bevågenhed 

internt og i offentligheden. I mødematerialet indgår en oversigt over 

de akademiske råds aktiviteter, og i sammenligning udmærker 

indsatsen på Det humanistiske Fakultet sig positivt. 

 

Rådet drøftede herefter eventuel fortsættelse af arrangementrækken 

samt mulige relevante temaer. 

 

Det var blandt rådet medlemmer opbakning til at fortsætte 

arrangementrækken, Af relevante temaer blev følgende nævnt: 1) 

Akademisk frihed og internationalt samarbejde, 2) Akademisk frihed 

i en digital verden og 3) Akademisk frihed på campus. 

 

Fra studenterside anførtes, at de studerende fandt arrangementerne 

relevante, men at der savnes virksom kommunikation til studenter 

derom. 

 

Rådet nedsatte en arbejdsgruppe vedr. fremtidigt arrangement 

bestående af Anton Bjelke Clausen, Özgür Yegâh, Michael Fjeldsøe, 

Casper Tybjerg, Anna Sandberg og Kirsten Busch Nielsen. 
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Sekretæren vil efter mødet orientere Dorthe Gert Simonsen om 

muligheden for deltagelse i arbejdsgruppen. 

 

Ledelsessekretariatet indkalder arbejdsgruppen. 

 

10. Gensidig orientering om status for KU’s indsatser vedr. styrket VIP- 

inddragelse 

Forperson Anna Sandberg præsenterede punktet. Nedsættelsen af 

VIP-råd og forskerkollegier er et resultat af bestyrelsens beslutning 

om at styrke den demokratiske VIP-inddragelse. 

 

a. Status for forskerkollegier 

Institutlederne har i dialog med institutlederne udarbejdet en 

standardforretningsorden, som det enkelte institut kan orientere 

sig efter. 

 

VIP-medlemmerne gav en kort status for nedsættelsen af 

forskerkollegierne på institutterne. Alle har nedsat 

forskerkollegier og afholdt det første konstituerende møde. 

 

Rådet frembragte tre opmærksomhedspunkter: 1) I Hyrdebrevet 

forudsætter, at forskerkollegierne skal have en bred 

repræsentation. Det er vigtigt at være opmærksom på, hvordan 

institutternes forskerkollegier lever op til forretningsordenens 

formulering under § 2: ” Forskerkollegiet støtter og rådgiver 

institutlederen og den samlede ledelse i vurderingen af 

helhedsperspektivet for instituttets udvikling og bidrager til at 

sikre beslutninger transparens og forankring blandt faculty-VIP”. 

Det kan fx være i form af tilbagemeldinger til 

sektioner/faggrupper og inddragelse af VIP på 

orienteringsmøder, som giver mulighed for input til dagsorden. 

Det er vigtigt, at denne forankring ikke kun sker i form af 

referater efterlods. 2) Kollegiernes status og placering på 

institutterne, herunder afstemning af snitfladeproblematikker til 

andre udvalg sådan at fx dobbeltrepræsentation/overlap undgås. 

3) Valgprocessen. På nogle institutter har valget til 

forskerkollegier forekommet dårligt understøttet. Institutterne 

kunne med fordel understøttes bedre af fx KU’s valgsekretariat. 

 

Det blev i rådet aftalt, at Akademisk Råd løbende holder sig 

orienteret om arbejdet i forskerkollegierne og også overvejer, 

hvordan kontakten mellem disse og Akademisk Råd kan styrkes. 

Punktet tages op igen mod slutningen af dette semester. 
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b. Status for VIP-rådet 

Kim Ryholt, repræsentant i VIP-rådet orienterede om VIP-rådets 

foreløbige arbejde. 

 

VIP-Rådet er nedsat for at sikre medbestemmelse og 

medinddragelse i akademiske forhold. Rådet fungerer som 

Senatets rådgivende udvalg til rektor i akademiske sager. Rådets 

medlemmer består af rektor, prorektor for forskning samt de 6 

repræsentanter for det VIP, som er valgt til Senatet. 

 

VIP-Rådet har indtil videre afholdt to møder, der primært har 

omhandlet medarbejderindflydelse under 

administrationsreformen samt udfordringerne ved, at denne 

gennemføres hurtigt. 

 

VIP-gruppen har desuden udarbejdet et katalog med forslag til 

administrativ opgavebortfald/reduktion for VIP’erne, som kan 

sikre, at administrationsbyrden ikke øges ved en reducering af 

lokal administrativ støtte på institutniveau. Kataloget fremhæver 

bl.a. VIP-opgaver ifm. evaluering af undervisning, 

ansættelsesprocesser samt bestilling af forplejning til møder. 

 

Rådet aftalte, at orientering om VIP-rådsmøderne jævnligt tages 

op i Akademisk Råd. 

 

11. Status for arbejde vedrørende institutternes interne organisering - 

med valg mellem en klynge eller en sektionsmodel 

Dekan Kirsten Busch Nielsen præsenterede punktet med kvittering 

for Akademisk Råds drøftelse i december. FLT drøftede og 

reviderede herefter forslaget med inddragelse af Akademisk Råds og 

FSU’s kommentarer. Det endelige notat er nu overdraget til 

institutterne til videre håndtering. 

 

Rådets efterfølgende drøftelse centrerede sig herefter bl.a. om 

medarbejderindflydelsen ved udpegninger af sektionsledere, 

lederreferencen for henholdsvis sektionsledere og klyngeledere, 

sektionslederens repræsentation i forskerkollegier samt 

sektionslederens muligheder for administrativ understøttelse. 

 

12. Økonomi: Regnskab 2023 

Økonomichef Annette Rahbek præsenterede punktet. 



Korrektion af fejl vedr. ToRS’ resultat fremgår af vedhæftede, 

reviderede bilag. 

 

HUM har afsluttet 2023 regnskabet med et mindre underskud end 

forventet. HUM budgetterer med underskud for at anvende 

opsparede midler til strategiske formål. Det er derfor ikke positivt, at 

underskuddet er blevet mindre end forventet. De væsentligste 

årsager til forskellen mellem budget og regnskab er en 

overbudgettering af VIP-lønnen pga. langsommelige rekrutteringer. 

 

Rådets efterfølgende drøftelse centrerede sig herefter bl.a. om, 

hvorledes mindreforbrug ledes ind i næste års budget, 

udfordringerne ved at tidsestimere rekrutteringer, budgetpræcision 

samt KU’s likviditetsstyring af opsparede midler. 

 

13. Uddannelseslandskabet 

Prodekan for uddannelse Eva Silberschmidt Viala præsenterede 

punktet. Der kan på nuværende tidspunkt ikke siges meget om KA- 

reformen, da arbejdet fortsat foregår KU-udvalget, der arbejder i 

lukkethed. HUM går først i gang med KA-reformarbejdet, når det 

står mere klart, hvad indholdet af reformen bliver. 

 

Som status på uddannelseslandskabet nævnte Eva, at der nu er 

udarbejdet en justering af gældende regler og rammer for 

studiestrukturen på humaniora, som er sendt til viceinstitutledere og 

studienævn. Arbejdsgruppen for udvikling af fremmedsprog har 

afleveret rapport med anbefalinger i december 2023. 

Arbejdsgruppen for småfag afleverer sin rapport med anbefalinger i 

denne måned. Arbejdsgruppen for førsteårspædagogik er i godt i 

gang og vil lave en række pilotforsøg på området i efterårssemestret 

2024. En arbejdsgruppe om efter- og videreuddannelse med 

medlemmer fra institutter og fakultetet vil blive etableret i foråret 

2024. Det næste der sættes i gang, er arbejdet med tilvalgsfagpakker. 

Her indbydes til et fælles ide-seminar på fakultetet. Et overblik kan 

findes på KUnet. 
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Rådet fandt det svært at kommentere KA-reformen, men der blev 

opfordret til, at der, når der vides mere om reformen, prioriteres i 

opgaverne, så de mest gennemgribende ændringer får mest tid til 

forberedelse. 

 

Til uddannelseslandskabet drøftede rådet bl.a. vigtigheden af 

tilvalgsstuderende for småfagene, kadencen for opdatering af 

https://kunet.ku.dk/om-ku/temaer/udvikling-af-hums-uddannelseslandskab/Sider/default.aspx


tilvalgsfagpakkerne samt indholdet af tilvalgsfagpakker med 

samfundsaktuelt fagindhold. 

 

14. Administrationsreformen 

Dekan Kirsten Busch Nielsen gav rådet et baggrundsrids og 

orienterede om, hvor KU er i processen for nuværende. 

 

Rådets efterfølgende drøftelse centrerede sig herefter om 

bekymringen for, om sparemålet på 300 mio. er blevet vigtigere end 

at have en velfungerende administration, der løser opgaverne der, 

hvor de løses bedst; bekymringen for, om reformen påvirker trivsel 

især hos TAP og samarbejdet mellem TAP og VIP; bekymringen 

for, om en centraliseret administration kan forårsage lokalt 

videnstab; sprogbrugen i reformmaterialet; bekymring for, at også 

negative ytringer om reformen i bl.a. brugergrupper ikke tages med 

videre i reformarbejdet. 

 

Det blev i rådet aftalt at afsætte mere tid til punktet om 

administrationsreformen ved de kommende møder. 

 

15. Campusplanarbejdet 

Der er ikke noget nyt om campusplanarbejdet, da dette har måttet 

sættes på pause af hensyn til administrationsreformens konsekvenser 

for KU’s campusområder. 

 

16. Meddelelser fra dekanatet 

a. Vedr. markering i 2025 af 150-året for kvinders adgang til at 

studere på universitetet 

SAXO-instituttet har påtaget sig opgaven med at planlægge de 

faglige aspekter af KU’s markering af 150-året for kvinders 

adgang til at studere på universitetet. HUM understøtter opgaven 

økonomisk. 

 

b. Status for arbejdet med realisering af Til gavn for flere og for 

målplansarbejde 2024 

Udsat til næste møde. 

 

17. Næste møde (12. marts 2024). Forslag til dagsordenspunkter 

Intet til referat 

 

18. Eventuelt 

Intet til referat 
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